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جاده پرترافیک تهیه طرح در مجلس؛

ضرورت اولویت دهی به لوایح دولت

سرویس سیاسی-  رهبــر انقلاب اسلامی اخیراً 
در دیدار رئیس و نمایندگان مجلس شورای اسلامی، 
پیشنهاد »طرح« از طرف نمایندگان را به خصوص در 
مواردی که خلأ و نیاز کشــور اســت اما دولت درباره 
آنها لایحه نداده است، جزو حقوق و وظایف مجلس 
خواندند و گفتند: »البته شنیدم که در این مجلس تعداد 
طرح ها بیش از مجالس قبلی اســت که این کار چندان 
مناســب نیست و کار کارشناسی و اجرای آن ها دچار 
مشکل می شود و با اجرا نشدن قانون، مسئولیت ها لوث 
می شــود.« ایشان افزودند: »با تشکیل مجالس جدید، 
طرح های در جریان بررســیِ مجلس قبل که وقت و 
زحمت زیادی صرف آنها شده، کنار گذاشته می شود 
که این مســئله نیاز به اصلاح دارد.« نمایندگان مجلس 
شورای اســلامی هم در جلسه علنی مجلس شورای 
اسلامی در نامه ای به رهبر معظم انقلاب تاکید کردند 
که از افزایش بی رویه طرح جلوگیری خواهند کرد تا 
دولت که خود مجری قوانین است، لوایح کارشناسی 
را ناظر به روش های پیاده ســازی و امکان آن تدوین 

و ارائه کند.
توصیه قالیباف به نمایندگان

حجت الاســلام سید ناصر موســوی لارگانی، 
نماینده مردم فلاورجان می گوید: فقط در ۶ ماه نخست 
مجلس یازدهــم، ۳۰۰ طرح در صحن مجلس اعلام 
وصول شــد و اگر همین روال ادامه یابد، تا پایان این 
دوره مجلس، دو هزار طرح اعلام وصول می شود! وی 
تاکید کرد: اگر کل جلسات صحن علنی مجلس را فقط 
به بررســی طرح های ارائه شده نمایندگان اختصاص 
دهیم، لوایح بودجه و ســایر لوایح ارائه شده از سوی 
دولت را کنار بگذاریم و هیچ لایحه جدید هم به مجلس 
ارائه نشــود، در ۳۸۰ جلسه مجلس، بررسی این ۳۰۰ 
طرح پایان نمی یابد. نماینده مردم فلاورجان در مجلس 
شورای اســلامی با تاکید بر اینکه مجلس باید لایحه 
محور باشــد تا طرح محور، بیان کرد: رئیس مجلس 
هم به نمایندگان توصیه کرده است که کمتر طرح ارائه 
کنند، چرا که جدا از ۳۰۰ طرح در دستور کار مجلس، 
تعداد قابل توجهی طرح های یک فوریتی و دو فوریتی 
هــم داریم و با این حجم از طرح ، مجلس نمی تواند به 

کارهای نظارتی خود رسیدگی کند.
کارآمدی مجلس ربطی به تعدد ارائه طرح 

ندارد
بابک نگاهــداری، رئیس مرکــز پژوهش های 
مجلس هم در پاســخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا باید 
برای افزایش کارآمدی مجلس تعداد طرح ها افزایش 
یابد، گفت: این انگاره که نماینده و مجلسی کارآمدتر و 
مطلوب تر است که طرح های بیشتری در آن ارائه شود، 
انگاره نادرســتی است که در اذهان بخشی از جامعه و 
برخی کارشناسان و حتی برخی از نمایندگان مجلس در 
ادوار مختلف شکل گرفته و موجب کاهش اثرگذاری 
مثبت اقدامات مجلس در وضعیت کشور شده است. 
وی با بیان اینکه بررســی آماری عملکرد مجلس دهم 
می تواند تصویر روشنی از وجود این انگاره نادرست 
و نتایج آن به ما نشان دهد، متذکر شد: در مجلس دهم 
۷۳۰ طرح و لایحه ارائه شد که شامل ۵۰۰ طرح و ۲۳۰ 
لایحه بود. از مجموع ۷۳۰ طرح و لایحه، ۱۸۰ مورد به 
قانون تبدیل شد، یعنی تنها ۱۴ درصد از طرح های ارائه 
شــده در مجلس دهم تبدیل به قانون شد، در حالی که 

در مورد لوایح این رقم به ۴۸ درصد می رسد.
کفه سنگین ترازوی طرح نسبت به لایحه

چندی پیش ســید محمد مولوی، نماینده مردم 
آبادان در مجلس شــورای اسلامی در صحن مجلس 
به آمار مهمی درباره تعداد لوایح و طرح ها اشــاره کرد 
و گفــت: تاکنــون از ۵۶۰ طرح و لایحه اعلام وصول 
شده از سوی هیأت رئیســه مجلس یازدهم، تنها ۳۴ 
مورد منجر به تصویب و تبدیل به قانون شده که شامل 
۶ درصد طرح ها و لوایح اعلام وصول شــده اســت. 
این نماینده مجلس تاکید کرد: آنچه امروز شــاهد آن 
هستیم این است که کفه ترازوی طرح ها از کفه ترازوی 
لوایح ارسالی به مجلس سنگین تر است. باید طرح ها 
را کاهــش داده و مجلس را با هماهنگی دولت لایحه 
محــور کنیم، چرا که تحقق این مهم به کیفیت کار قوه 

مقننه کمک خواهد کرد.
مجلس »لایحه محور« می شود

حســینعلی حاجی دلیگانی، عضو هیئت رئیسه 
مجلس شورای اسلامی درباره علت تمایل نمایندگان 
به ارائه طرح، گفت: در شــرایطی که دولت ها درباره 
موضوعات مهم کشور به مجلس لایحه ارائه نمی دهند، 
نمایندگان احساس تکلیف می کنند و از طریق تدوین و 

تصویب طرح به دنبال رفع آن مشکل می روند.
نماینده مردم شاهین شــهر در مجلس شــورای 

اســلامی با تاکید بر اینکه لازم است مجلس به سمت 
لایحه محوری حرکت کند، اظهار داشت: حتماً هیئت 
رئیسه مجلس در دو سال آینده این موضوع را مدنظر 
قرار می دهد تا کمیسیون های تخصصی مجلس ابتدا 
لوایح دولت را مورد بررسی قرار دهند تا این لوایح به 
ســرعت در صحن مجلس رسیدگی و تعیین تکلیف 
شــود. معین الدین ســعیدی، نماینده مردم چابهار در 
مجلس شــورای اســلامی هم یکــی از نقاط ضعف 
مجلس یازدهم را گرایش زیاد نمایندگان به تهیه طرح 
دانســت و به خبرنگار مهر، گفت: برخی از نمایندگان 
تلاش زیادی برای تدوین طرح در موضوعات مختلف 
می کنند که مجلس باید از طرح محوری فاصله گرفته و 
لایحه محور شود. همچنین احمد علیرضابیگی، نماینده 
مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی بر این نکته تاکید 
کرد و گفت: یکی از نقاط ضعف مجلس آن است که 
در حال حاضر با کثرت ارائه طرح از سوی نمایندگان 
روبرو هستیم. بهتر است مجلس لایحه محور شود و به 
جای ارائه طرح های متعدد، بعُد نظارتی خود را تقویت 

کند و بر حُسن اجرای قوانین نظارت داشته باشد.
ضرورت توجه به لوایح دولت

یک ماه پیش بود که سید محمد حسینی، معاون 
امور مجلس رئیس جمهور در نشست معاونان پارلمانی 
وزارتخانه ها و دســتگاه های اجرایی با رئیس مجلس 
شــورای اسلامی با اشاره به وجود طرح های فراوان و 
بعضاً مشــابه در مجلس، گفت: انتظار داریم یک نوع 
پالایش صورت گیــرد و اولویت به لوایح دولت داده 
شــود. معاون امور مجلس رئیس جمهور تاکید کرد: 
دولت ســیزدهم تاکنون ۲۲ لایحه ارائه کرده است و 
مطالبه ای که از مجلس داریم این اســت که در ترجیح 
طرح های نمایندگان و لوایح دولت، اولویت بر لایحه 
باشد، چون لایحه در دستگاه ها، کمیسیون ها و جلسه 
دولت از ابعاد مختلف مورد بحث و بررسی کارشناسی 
قرار می گیرد و بار مالی آن لحاظ و بعد به مجلس ارائه 
می شود. از سوی دیگر، مجلس هم فرصت کافی برای 
بررسی در کمیسیون تخصصی و صحن علنی دارد اما 
طرح هایی که ارائه می شــود، بعضــاً از جامعیت لازم 

برخوردار نیستند.
فرایند ارائه طرح در مجلس

بــا توجه به اینکــه در این دوره شــاهد تدوین 
طرح های زیادی از سوی نمایندگان هستیم، لازم است 
به این مســئله هم اشاره شــود که طرح های  قانونی  به 
پیشنهاد حداقل  ۱۵ نفر از نمایندگان ، در  مجلس  شورای  
اســلامی  قابل  طرح  است .  این امکان باعث شده است 
که انبوهی از طرح های مختلف به هیئت رئیسه مجلس 
ارائه شود و نتیجه این ماجرا این شده که در خاتمه هر 
مجلس، انبوهی از طرح های بدون بررسی باقی بمانند 
و نهایتاً از دور خارج شــوند. از سوی دیگر، زمانی که 
طرح های مختلــف آن هم در فواصل زمانی کوتاه در 
مجلس ارائه می شــوند، دارای اشکالاتی هستند؛ اول 
اینکه زمان کافی برای نگارش یک طرح کارشناســی 
صرف نمی شــود و نکتــه بعدی هم این اســت که 
نمایندگان نمی توانند در زمان کافی به بررسی طرح های 
پیشنهادی بپردازند. برای رفع این مشکل، مجلس باید 
در رویه خود و تعداد طرح ها تجدیدنظر کند یا حداقل 
طرح هایی را که از نظر محتوا و شرایط اجرا نزدیک به 
لوایح دولت هستند، کنار گذاشته و یا با آن ها ادغام کند. 

خوشــبختانه مجلس و دولت فعلی هر دو دغدغه مند 
و پیگیر رفع مشــکلات و چالش های کشور هستند و 
همراهــی دولت و مجلس برای ادغام طرح ها و لوایح 

نزدیک به هم، کار دشواری نیست.
سید محمد مولوی، نماینده مردم آبادان در مجلس 
شورای اسلامی در این زمینه، می گوید: مجلس باید در 
برنامه های خود تجدیدنظر کرده و ما باید نظارت هایمان 
را افزایش دهیم، طرح ها را کاهش دهیم و مجلس باید 
با هماهنگی دولت، لایحه محور شود. این موضوع به 

کیفیت کار مجلس کمک شایانی می کند.
تورم تهیه طرح

تورم تهیه طرح در مجلس یازدهم باعث شــده 
اســت که بخش زیــادی از زمان صحن علنی صرف 
بررســی موضوعات مربوط به طرح های پیشنهادی 
نمایندگان شود. گاهی اوقات آنقدر زمان مجلس صرف 
بررســی یک طرح و پیشنهادات نمایندگان درباره آن 
می شود که در نهایت آن طرح برای بررسی بیشتر و رفع 
ایرادات به کمیسیون های تخصصی ارجاع می شود تا در 
آنجا چکش کاری شود. طبق گفته نمایندگان مجلس، 
باید زمان جلسات کمیسیون های تخصصی هم بیشتر 
شود تا طرح ها و لوایح موجود با استفاده از ظرفیت های 
هر کمیسیون از جمله کمیته های تخصصی مورد بحث 
و بررسی قرار گیرند و آماده بررسی در صحن مجلس 
شوند. برای کاهش تهیه طرح در مجلس و تغییر جهت 
مجلس از طرح محوری به لایحه محوری، لازم است 
دولت هم با بهره گیری از بدنه کارشناسی خود و بنا به 
مقتضیات زمان و مسائل مختلف، لوایح را به سرعت به 
مجلس ارائه کند تا نمایندگان با تصویب همان لوایح، 
گامی در جهت مشکلات کشور بردارند و زمان خود را 

صرف تهیه طرح های غیرکارشناسی نکنند.
طرح های شتاب زده

البته این مسئله به معنای آن نیست که وکلای ملت 
از حق قانونی خود یعنی تهیه طرح منع شوند، اما لازم 
است نمایندگان مجلس شورای اسلامی در این مسیر 
شــتاب زده عمل نکنند، چرا کــه گاهی اوقات برخی 
از طرح ها آنقدر شــتاب زده و غیرکارشناسی نگارش 
می شــوند که در همان بدو ورود به کمیســیون های 
تخصصی مجلس، از دستور بررسی خارج می شوند. 
نمایندگان باید تمرکز بیشــتری روی طرح های خود 
داشــته باشند و نگذارند بخشی از زمان کمیسیون ها و 
حتی صحن علنی مجلس معطوف به بررسی طرح های 
شتاب زده و غیرکارشناسی شود. از سوی دیگر ممکن 
اســت این سوال مطرح شود که قانون گذاری از طریق 
طرح کارآمدتر است یا لایحه که طبق گفته کارشناسان، 
هیچ فرقی بین طــرح و لایحه به لحاظ قانونی وجود 
ندارد، اما بهتر است ابتکار قوانین از سوی دولت و در 
قالب لایحه باشد چرا که در نهایت مجری مصوبه خود 
دولت است و اگر پیش نویس ها در قالب لایحه بیایند، 
نتیجه آن بهتر خواهد بود. با همه این تفاسیر، لازم است 
نمایندگان مجلس یازدهــم در ادامه راه به وعده خود 
مبنی بر جلوگیری از افزایش بی رویه طرح، جامه عمل 
بپوشانند و طرح های فعلی را ساماندهی و در صورت 
امــکان با لوایح دولت ادغام کنند تا مجلس انقلابی به 
جــای طرح محوری، وقت خود را صرف بررســی و 
چکش کاری لوایح مهم دولت کند که ممکن اســت 
نتایجی بهتری با تصویب این لوایح نصیب مردم شود.

مجلس یازدهم تاکنون نشان داده است که طرح محور است و طبق گفته خود نمایندگان، لازم است مجلس انقلابی در ادامه راه بیشتر
 لوایح دولت را در دستور کار قرار دهد.

تورم تهیه طرح در مجلس یازدهم باعث شــده اســت که بخش زیــادی از زمان صحن 
علنی صــرف بررســی موضوعات مربــوط به طرح هــای پیشــنهادی نمایندگان 
شــود. گاهــی اوقات آنقــدر زمان مجلــس صرف بررســی یک طرح و پیشــنهادات 
نماینــدگان دربــاره آن می شــود که در نهایت آن طرح برای بررســی بیشــتر و رفع 
ایــرادات به کمیســیون های تخصصی ارجاع می شــود تا در آنجا چکش کاری شــود.

  ندیمی نماینده اسبق مجلس: 

دولت در برخی موضوعات اقتصادی صرفا تماشاگر است

سرویس سیاسی- رئیــس اتحادیه 
سراسری کانون های وکلای دادگستری 
ایران در واکنش به تصمیم اخیر نمایندگان 
مجلس مبنی بر خارج شدن مصوبات دو 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی و فضای 
مجــازی از صلاحیت رســیدگی دیوان 
عدالــت اداری، این تصمیــم را ناقض 
حقــوق مــردم و اصول مصــرح قانون 

اساسی دانست.
جعفر کوشــا دربــاره مصوبه اخیر 
مجلس درخصوص خارج شدن مصوبات دو شورای عالی انقلاب فرهنگی و 
فضای مجازی از صلاحیت رســیدگی دیوان عدالت اداری گفت: هیچ نهادی 
حق ندارد تصمیمی بر خلاف قانون اساسی اتخاذ کند. به موجب ترتیبات مقرر 
شده در قانون، رسیدگی به تمامی تصمیمات و مصوبات اجزای مختلف نظام 
حکمرانی، چه شوراهای عالی و چه مراکز تصمیم ساز دیگر در حیطه صلاحیت 
دیوان عدالت اداری قرار دارد و مســتثنی کردن هر نهادی از این قاعده روشن، 

گامی خلاف اصل حاکمیت قانون در کشور و ناقض حقوق عامه است. 
 رئیس اتحادیه سراسری کانون های وکلای دادگستری ایران تشکیل دیوان 
عدالت اداری را تمهید قانونگذار برای ایجاد امکان تظلم خواهی مردم نســبت 
به تصمیمات و مصوبات مراجع رسمی دانست و هرگونه تصمیم برای خارج 
کردن دستگاه های دولتی یا حاکمیتی از شمول دادرسی دیوان عدالت اداری را 

گامی در جهت تضعیف این حق بیَِّن مردم خواند. 
وی خاطرنشان کرد: هیچ نهادی حق ندارد تصمیمی خلاف قانون اساسی 
و سایر قوانین کشور اتخاذ کند و اگر چنین تصمیمی از سوی هر یک از مراجع 
تصمیم ساز در کشور صادر شد، این حق برای مردم محفوظ است که در دیوان 

عدالت اداری تظلم خواهی کنند و خواهان ابطال مقرره مورد نظر شوند. 
رئیس اسکودا با تاکید بر اینکه تنها مرجع قانونگذاری در کشور به موجب 
قانون اساسی مجلس شورای اسلامی و همه پرسی است و مصوبات دستگاه های 
دیگر اعم از شوراهای عالی، نمی تواند عنوان قانون داشته باشد و صرفا مقرره به 
حساب می آید، اذعان داشت: تصمیم اخیر در مجلس شورای اسلامی به نوعی 
قائل شــدن صلاحیت تقنین به دستگاه های غیر از مجلس شورای اسلامی به 
حساب می آید اما باید توجه داشت که صلاحیت تقنین حتی با تصمیم مجلس 

شورای اسلامی نیز قابل تفویض به غیر نیست. 
این استاد دانشگاه خاطرنشان کرد: اصل حاکمیت قانون ایجاب می کند که 
برای رسیدن به تعالی و توسعه و ارتقا سطح حقوق بشر در جامعه باید صلاحیت 
و حــدود اختیارات تمامی افراد، مقامات و مراجع تصمیم گیر را در چارچوب 

معین شده در قانون اساسی بدانیم.

ســرویس سیاســی- یک عضو 
فراکسیون ورزش مجلس شورای اسلامی 
گفــت که مجلس برای تقویت حمایت از 
کشتی بودجه ۷۰ میلیارد تومانی را مصوب 
کرد اما همین بودجه، بهانه ای بدست برخی 
داده تا فضا را برای پیاده سازی اهداف خود 
فراهم دیده و نسبت به صفر کردن بودجه 
ورزش اول کشور اقدام کنند،  ما هرگز این 
تصمیم خلاف قانون را قبول نخواهیم کرد.
حجت الاســلام سیدناصر موسوی 

لارگانی عضو هیات رییسه فدراسیون کشتی با اشاره به بودجه فدراسیون کشتی 
گفت: وزارت ورزش در اقدامی غیر منتظره، تعجب برنگیز و البته غیر قانونی بودجه 
فدراسیون کشتی را به صفر رسانده است، تصمیمی که معلوم شد معاون ورزش 
قهرمانی وزارت ورزش گرفته و توجیه ظاهری معاون وزیر هم این است که مجلس 
یک اعتبار ۷۰ میلیارد تومانی را برای فدراسیون کشتی مصوب کرده و همین بودجه 
کافی اســت. وی با غیر قانونی خواندن این تصمیم درباره پشت پرده این تصمیم 
گفت: مجلس بودجه های بسیاری تصویب می کند اما بخاطر کمبود پول معمولا 
بخش زیادی از این بودجه ها عملیاتی نمی شود کما اینکه ۴ ماه از سال گذشته و 
هنوز پولی بابت این مصوبه به فدراسیون کشتی پرداخت نشده است. نکته مهم دیگر 
این است که این بودجه را در مجلس به دلیل اهمیت فوق العاده ورزش کشتی برای 
کشــور، به صورت مازاد بر اعتبارات دولتی و وزارتخانه مصوب کردیم. از سوی 
دیگر همه می دانیم که کشــتی ورزش اول کشور است. علاقه به کشتی در رگ و 
خون ایرانیان جاری است و مرام پهلوانی ایرانیان است. هر کشوری را با یک رشته 
ورزشی می شناسند؛ برزیل و آرژانتین با فوتبال، چین با هنرهای رزمی و ایران هم 
با کشتی. این نماینده مجلس حمایت از کشتی را حمایت از نماد ورزش کشور در 
میادین بین المللی دانست و افزود: مجلس برای تقویت حمایت از کشتی بودجه ۷۰ 
میلیارد تومانی را مصوب کرد اما همین بودجه که هنوز نه به بار است نه به دار، بهانه 
ای بدست برخی داده تا فضا را برای پیاده سازی اهداف خود فراهم دیده و نسبت 
به صفر کردن بودجه ورزش اول کشــور اقدام کنند. ما هرگز این تصمیم خلاف 

قانون را که می دانیم پشت پرده اش چیست، قبول نخواهیم کرد.
موسوی لارگانی ادامه داد: بهتر است وزیر ورزش وارد عمل شده و تصمیم 
معاونش را ابطال کند؛ بسیاری از نمایندگان مجلس به این موضوع حساس هستند 
و قطعا بابت این ماجرا پای آقای وزیر و معاونانش را به مجلس باز خواهند کرد. ما 
نمی خواهیم مشکلی برای آقای سجادی، وزیر ورزش پیش بیاید اما اگر کوتاهی 

صورت گرفته جبران نشود، چاره ای جز ورود مجلس به ماجرا باقی نمی ماند.
این عضو فراکسیون ورزش همچنین بیان کرد: عملکرد آقای دبیر به عنوان 
رییس فدراسیون کشتی مورد تایید است. کشتی در دوره تصدی ایشان از حالت 
رکود و ضعف قبلی خارج شد. با تلاش آقای دبیر کشتی آزاد و فرنگی ایران در رده 
های مختلف ســنی بزرگسالان و جوانان به مقام قهرمانی و نایب قهرمانی و سوم 
جهانی دست یافته که در تاریخ کشتی کشور کم سابقه است. چنین کارنامه ای می 
طلبد که حمایت از فدراســیون و ریاســت فدراسیون افزایش یابد اما برخی افراد 
درصددند با سنگ اندازی و یا خدای نکرده حسادت، فدراسیون را زمینگیر کنند. به 
این افراد می گویم سخت در اشتباه هستید. موسوی لارگانی در پایان گفت: رواست 
که از آقای دبیر بابت افتخاراتی که برای کشور طی مدت تصدیش در مقام ریاست 
فدراســیون کشتی برای کشور رقم زده، تقدیر شود نه اینکه بر سر راه خدمتش به 

کشتی کشور مانع ایجاد کرد.

ســرویس سیاسی- یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، 
تاکید کرد: تجربه در حوزه های مختلف نشــان داده که قیمت گذاری دستوری 

نمی تواند مانع رشد چشمگیر اجاره بهای مسکن شود.
مجتبی یوســفی، با اشــاره به وضعیت بازار اجاره بهای مسکن، بیان کرد: 
متاسفانه سوءمدیریت یک وزیر در دولت قبلی سبب شد در طول چند سال هیچ 
اقدامی در این حوزه صورت نگیرد و تاثیر خود را اکنون با برهم خوردن تعادل 
بین عرضه و تقاضا و افزایش قیمت های آن چنانی در بازار مســکن نشــان دهد 
بنابراین برای حل این مســاله با دو موضوع مواجه هستیم؛ یکی برنامه ریزی در 
بلند مدت است که باید در طول بلندمدت برای ساخت و ساز برنامه ریزی شود 
تــا فاصله بین عرضه و تقاضا کاهش یابــد. وی در ادامه با بیان اینکه باید قانون 
جهش تولید مســکن که مجلس پای آن ایستاده است اجرایی گردد، اظهار کرد: 
ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی در اولویت حرکت دولت قرار گرفته است که 

این برنامه برای بلند مدت است. 
اما در موضوع اجاره بها و رهن منازل مســکونی امروز شاهد ایجاد بحران 
برای مردم هســتیم گروهی از مســتاجران از شهرهای بزرگ به اطراف آن رفتند 
و اکنون باید حاشــیه شــهرها را نیز ترک کنند. این وضعیت نشان می دهد که ما 
در کوتــاه مدت اقدامی برای کنترل بازار مســکن انجام نداده ایم. نماینده مردم 
اهواز در مجلس شورای اسلامی، گفت: اینکه برای افزایش اجاره بها سقف ۲۵ 
درصد و ۲۰ درصد تعیین شود، راه حل مشکل نیست. در حوزه ارز، طلا، فولاد 
و خودرو تجربه ثابت کرد که قیمت گذاری دستوری هیچ گاه جواب نمی دهد 
بلکه مانند فنری انرژی را در خود جمع کرده و وقتی رها می شــود آثار مخرب 
تری برجای می گذارد. تجربه مقابل چشــم ما برای یک ســال قبل است. سال 
۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ در ستاد کرونا مصوب شد که افزایش اجاره بها ۲۵ و ۲۰ درصد 

باشد آیا واقعا محقق شد؟
این عضو کمیســیون عمران مجلس تاکید کــرد: در عین اینکه از اقدامات 
بلند مدت دولت در حوزه مسکن تشکر کرده و حضور ماهانه رئیس جمهور در 
جلسات شورای عالی مسکن قابل تقدیر می باشد، اما در کوتاه مدت نیز باید برای 
ساماندهی این بازار چاره ای اندیشیده شود. ما باید بپذیریم که مانند یک نابینا در 
مسیری پر از مانع در حال حرکت هستیم. امروز آمار موثقی در دست ما نیست، 
چه کسی می داند تعداد واقعی خانه های خالی چقدر است و چه تعداد مستاجر 
در ســطح کشــور وجود دارد؟ چه کسی می داند نرخ اجاره در هر منطقه چقدر 
رشــد داشته اســت؟ آیا این آمارهای رسمی که افزایش قیمت در حوزه مسکن 
را ۳۱ درصد اعلام می کند واقعا صحیح اســت؟ یا اینکه رشد ۱۵۰ درصدی در 

حوزه رهن و اجاره شاهد هستیم.
وی گفت: طبق قانون، باید از سال ۹۴ سامانه اسکان و املاک راه اندازی و 
اطلاعات به طور دقیق ثبت می شد. از سوی دیگر سامانه های موجود مانند ثبت 
اسناد نیز باید برخط می شد اما این اتفاق رخ نداد. ما بر اساس آمار و اطلاعات 

دقیق می توانیم با دید باز برنامه ریزی کنیم. 
این عضو کمیسیون عمران گفت: با کسب اطلاعات دقیق می توانیم با ابزار 
مالیات یعنی مالیات بر خانه های خالی و مالیات بر خانه های لوکس سوداگری 
را از بازار مســکن خارج کنیم که اگر این کار را انجام ندهیم نمی توانیم در بلند 
مدت گامی برداریم. وی گفت: سیاست های قیمت گذاری شکست خورده است 
و آفت های زیادی نیز به دنبال دارد. با این سیاســت ها قطعا قراردادها از حالت 
رســمی به حالت غیر رسمی و زیر میزی تبدیل می شود که فردا روز مشکلات 

حقوقی بین موجر و مستاجر ایجاد خواهد کرد. 
یوســفی در پایان بیان کرد: از ســوی دیگر این سیاست ها بازار را ملتهب 
می کند، ما اگر بخواهیم نرخ رشــد تورم با نرخ رشــد اجاره بها را در ۱۰ ســال 
گذشــته مقایسه کنیم، نرخ تورم خیلی رشد بالاتری داشته است و بازار مسکن 

دیگر کشش نداشت.

سرویس سیاســی- نماینده مردم 
طبس در مجلس گفت: احساس می کنم 
برای اقدام به اســتیضاح فاطمی امین یک 
مقدار زود اســت و نیاز اســت که با یک 
همراهــی و همــکاری همه جانبه یک 
فرصت بیشــتری داده شود اما این را هم 
باید پذیرفت که ما یک سری گلایه هایی 
هم نسبت به عملکرد داریم و این گلایه ها 
یک سری قول ها و تعهداتی بوده که وزیر 

محترم صمت دادند.
حجت الاســلام مجیــد نصیرایی 
نماینده مردم طبس و فردوس در رابطه با استیضاح سیدرضا فاطمی امین وزیر 
صمت دولت سیزدهم، گفت: به نظر من وزارت صمت یکی از مجموعه هایی 
است که قلب و موتور اصلی حرکت اقتصاد کشور است به عقیده بنده ما برای 
اینگونه تصمیمات که تاثیر مستقیم بر اقتصاد دارد، نباید عجله کنیم. با توجه به 
گســتردگی این وزارتخانه، مشکلات و سنگینی ای که کار این مجموعه دارد، 
احساس می کنم برای اقدام به استیضاح یک مقدار زود است و نیاز است که با 

یک همراهی و همکاری همه جانبه یک فرصت بیشتری داده شود.
نصیرایی در ادامه با اشــاره به انتقادات و مشکلات موجود در این حوزه، 
عنوان کرد: اما این را هم باید پذیرفت که ما یک ســری گلایه هایی هم نســبت 
به عملکرد داریم و این گلایه ها یک ســری قول هــا و تعهداتی بوده که وزیر 
محترم صمت دادند. ایشــان قول هایی را در بحث خودرو دادند که متاســفانه 

به نتیجه نرسید.
وی افزود: در یک ســری حوزه ها مثل معدن که یکی از موضوعات بسیار 
مهم این وزارتخانه و اقتصاد امروز کشور است ما اگر قرار است که وابستگی مان 
را به نفت در کشور کم کنیم باید در این حوزه فعالیت بیشتری داشته باشیم و 
همچنین در سوی دیگر در بحث بی اثر کردن تحریم ها یکی از آن حوزه هایی 
که ما باید به آن توجه کنیم، حوزه معدن اســت. من به عنوان کســی که حوزه 
انتخابیه ام معادن زیادی دارد و اتفاقا می تواند اقتصاد کشور را متحول کند معتقد 
هســتم که ما در این حوزه شــاهد یک اتفاق نو و جدید نیستیم، حتی حرکت 

جدیدی هم نمی بینیم.
نماینده مردم سرخس در ادامه ابراز کرد: در واقع این گلایه ها را هم نسبت 
به عملکرد آقای وزیر داریم، در عین حال که تصور ما این است که تصمیمات 
نباید شتاب زده باشد، چون ممکن است آن فایده و نیتی که همکاران من دارند 
را محقق نکند. من بعضی از این دوستانی که مساله استیضاح را پیگیری می کنند، 
از نزدیک می شناسم، حتی با آن ها صحبت کردم و هیچ شک و تردیدی در نیت 
این رفقا و دوستان ندارم اما شاید برای این تصمیم قدری زمان بیشتر نیاز باشد.
نصیرایی با اشاره به اینکه زمان کنونی را برای استیضاح مناسب نمی داند، 
خاطرنشــان کرد: اما درعین حال معتقد هستم این وضعیتی که الان ما مشاهده 
می کنیم از نگاه من قابل دفاع نیست. شرایط خیلی باید بهتر از وضع کنونی باشد 
اما از آنطرف هم چون فضای کار یک فضای سنگینی است و مجموعه فراتر از 
یک وزارت خانه و در واقع ۲-۳ وزارتخانه درهم ادغام شــده است، این بحث 
نیاز به یک تامل بیشــتر دارد. به اضافه اینکه عرض کردم این وزارتخانه موتور 
و قلب اقتصاد کشــور اســت و اگر این حوزه درست کار نکند بقیه حوزه های 

اقتصاد هم نمی توانند درست حرکت خود را دنبال کنند.
وی ابراز داشت: با وجود این انتقادات و گلایه ها در عین حال فعلا نگاهم 
همچنان بر این است که این یک اقدام به نظر من زودهنگام است و هنوز باید 

به وزیر فرصت داد.

رئیس اتحادیه سراسری کانون های وکلای دادگستری ایران ؛

صلاحیت تقنین حتی با تصمیم مجلس 
هم قابل تفویض به غیر نیست

موسوی لارگانی مطرح کرد:

چرا بودجه ورزش کشتی کشور صفر 
شده است؟

یوسفی عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی:

قیمت گذاری دستوری نمی تواند 
جلوی رشد نرخ اجاره بها بایستد

نصیرایی نماینده مردم طبس در مجلس:

نسبت به عملکرد وزیر صمت گلایه 
داریم اما برای استیضاح زود است

سرویس سیاسی- ابوذر ندیمی گفت: اگر به 
اعتراضات صنفی پاســخ مناسبی داده نشود، سطح 

آنها از صنفی فراتر می رود.
وضعیت اقتصادی مردم خوب نیست و هیچ 
فــرد منصفی نمی تواند این واقعیت را انکار کند اما 
راهکار چیســت؟ آیا دولت می توانست در شیوه 
مدیریت اقتصادی طوری عمل کند که دســت کِم 
قدری اوضاع مردم بهتر از وضعیت کنونی می شد؟

ابوذر ندیمی، نماینده اسبق مجلس و تحلیلگر 
مســائل اقتصادی، درباره این موضــوع به »فردا« 
گفت: »در برخورد با هر پدیده ای باید تمام زوایای 
آن بررسی شود و نمی شود نگاهی تک بعدی داشت؛ 
یعنی وقتی می پوییم گرانی چرا به وجود می آید، باید 

بدانیم که گرانی یا معلول سیاست هاست یا ناشی از 
بودجه است یا ایراد در مدیریت اجرایی وجود دارد 
یا سیاســت های پولی و تقینینی ایراد دارد. یا آنکه 
حوزه نظارت ضعیف است یا آنکه جمع این عوامل 

با هم باعث بروز گرانی ها شده است«.
او ادامه داد: »دولت میل به سرعت دارد؛ یعنی 
وقتی می گوید ارز ترجیحی باید حذف شــود، به 
ســرعت این کار را می کند و به مردم هم می گوید 
مشغول جراحی بزرگ اقتصادی هستیم و باید صبر 
کنیــد. مردم هم می گویند این همه ســال که صبر 
کرده ایم چه شد؟ و دولت می گوید من با دولت های 
قبل فرق می کنم و من آمده ام که اوضاع را درســت 
کنم و مردم هــم می گویند همه دولت ها همین را 

می گفتند. پس مردم قانع نشــده اند که چرا باید این 
میزان گرانی را تحمل کنیم که خود این موضوع بسیار 
مهم است. افزون بر این دولت در بسیاری از موارد 
صرفا تماشاگر است و اتفاقا تماشاگر کم حوصله  و 
بی برنامه ای است. برخرود با گران فروشی که صرفا 

با سخنرانی در میان اصناف عملی نمی شود«.
این تحلیلگر مســائل اقتصادی همچنین بیان 
کــرد: »یکی دیگر از مشــکلات دولت در کنترل 
اوضاع اقتصادی نداشتن مدیران کاربلد است؛ یعنی 
عــلاوه بر آنکه برنامه ویژه ای وجود ندارد، مدیران 
هم تازه آمده اند آزمون و خطا کنند و همه مشکلات 
را هم منتسب به مدیران پیش از خود در دولت های 

قبل می کنند«.


